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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyores i senyors diputats. Començarem la sessió
d'avui i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions.

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Sí, presidenta. Isabel Borràs sustituye a Margalida Pocoví;
Mauricio Rovira a Lourdes Cardona; y Sebastià Sagreras a
Rafael Nadal.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gil.

EL SR. GUERRERO I MORENO:

Sí, Marco Guerrero substitueix Marc Pons. 

EL SR. BONA I CASAS:

Sí, Sra. Presidenta, Carles Bona substitueix Iago
Negueruela. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Hola, presidenta, Marta Carrió substitueix Maria Ramon.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Ha excusat la seva absència Cristina Gómez, per
part del Grup Mixt, que també és en aquesta comissió que fa
que avui tenguem tantes substitucions.

Passam a l'únic punt de l'ordre del dia d'avui, relatiu al
debat i votació de les proposicions no de llei RGE núm. 5936
i 8650/23. 

1) Proposició no de llei RGE núm. 5936/23, presentada
pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a defensa de la
meteorologia.

Començam per la Proposició no de llei RGE núm. 5936/23,
presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a defensa
de la meteorologia. Per a la seva defensa, per part del Grup
Parlamentari Socialista, té la paraula el Sr. Bona, per un temps
de cinc minuts.

EL SR. BONA I CASAS: 

Gràcies, Sra. Presidenta. És un fet que la dreta més radical
comença a tenir problemes amb la ciència, és una cosa que
havíem observat en innombrables estudis però, des de la
pandèmia, el problema s’ha agreujat perquè guanya
importància i s’estén socialment. I aquesta tensió apareix sovint
en el discurs polític, en episodis com el que es va veure al
voltant de la DANA, a Madrid, i la probabilitat que patís un
diluvi històric el passat 3 de setembre.

Les crítiques contra l'Agència Estatal de Meteorologia,
l'AEMET, i les alarmes de les autoritats per part de polítics i

periodistes de dretes, varen arribar molt abans que es tanqués
el termini d’alerta vermella. Alguns ciutadans es varen llançar
al carrer amb l'únic ànim de mostrar a les xarxes socials com
desafiaven les peticions de prudència de les autoritats.
Finalment, al marge d’ostentacions i controvèrsies, varen morir
8 persones.

Abans, el 27 d'agost, a les Balears, segons recull la premsa,
la borrasca Betty havia provocat, només a Mallorca, un total de
429 incidències i hi va haver dos morts, un pare i un fill que
volien fer una travessia de Menorca a Mallorca. 

La Sra. Estarellas, en sessió parlamentària del 12 de
setembre del 2023, va manifestar amb referència a la borrasca
Betty, segons recull el Diari de Sessions: “a la passada de dia
27, ni una carretera tancada, llevat de la que anava a
Formentor; és a dir, res, res, no vulguin vostès manipular les
dades”, tot plegat per defensar la seva absència i la del director
general d'Emergències, el soci del pare de la Sra. Prohens,
durant tot el diumenge matí al centre de crisi.

Sigui per motius ideològics o per voler camuflar una mala
gestió, intentar minimitzar els efectes de les alertes que es
produeixen fruit d'una predicció meteorològica, no només té
conseqüències democràticament greus, per la manca de
confiança en les institucions, sinó que també posa en risc vides
humanes. Existeix un consens científic ampli, que ens indica
que cada vegada viurem fenòmens més extrems i amb major
freqüència, les pluges produïdes posteriorment a Grècia i Líbia
en són un exemple.

Segons l'Organització Meteorològica Mundial, en els
darrers 50 anys s’ha produït de mitjana un desastre diari
provocat per perills meteorològics, climàtics o hidrològics, que
s’ha cobrat la vida de 115 persones cada dia, 2 milions de
persones, de víctimes mortals, entre 1970 i 2019, i pèrdues per
valor de 202 milions de dòlars diaris. En aquest període de 50
anys el nombre de desastres s’ha quintuplicat, impulsat pel
canvi climàtic i l'augment dels fenòmens meteorològics
extrems.

Ara bé, gràcies al perfeccionament de sistemes d'alerta
primerenca i a la millora de les pràctiques de decisió de
desastres, el nombre de morts és gairebé tres cops menor. En
aquest sentit, els atacs haguts per l'AEMET, en el cas de
Madrid, es varen disparar quan es va avisar la població, a
través d'un missatge que varen rebre tots els ciutadans que
estaven connectats a través del seu telèfon mòbil a les torres de
telefonia de la Comunitat de Madrid, i resulta, per tant, també
important incidir sobre la importància i necessitat d’aquests
avisos.

Per tant, des del Grup Parlamentari Socialista consideram
important sotmetre els següents punts a votació.

Primer: “El Parlament de les Illes Balears lamenta els
incidents i les morts ocasionades per la borrasca Betty que va
afectar les Illes Balears l’anterior 27 d'agost i rebutja les
paraules manifestades per la consellera de Presidència a la
sessió parlamentària del Ple de dia 12 de setembre de 2023,
amb referència a la situació d'emergència viscuda, així com
qualsevol altre intent de minimitzar les conseqüències o posar
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en dubte un avís meteorològic per part de qualsevol
representant públic, com els que varen protagonitzar el
president de la Junta de Andalucía o l’alcalde de Madrid.”

“El Parlament de les Illes Balears manifesta el seu suport a
la tasca de la previsió meteorològica a les Illes Balears que
realitzen agències independents, com AEMET, des de la seva
delegació de Balears, o a empreses que presten serveis al
Govern de les Illes Balears, com MeteoClim”.

I en el punt tercer: “El Parlament de les Illes Balears insta
el Govern de les Illes Balears a realitzar una campanya de
conscienciació dirigida a la població per tal de transmetre la
importància de rebre i prendre’s seriosament els avisos
meteorològics transmesos des de la Direcció General
d'Emergències.” Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Bona. El Grup Parlamentari Popular ha
presentat les esmenes RGE núm. 9880, 9881 i 9882/23. Per a
la seva defensa té la paraula la Sra. Gil, per un temps de cinc
minuts. 

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Sr. Bona, la explicación del contenido de esta PNL en
defensa de la meteorología, la verdad es que me ha dejado
perpleja. Me han sorprendido las gruesas afirmaciones en su
justificación, que poco o nada tienen que ver con su título, que
es loable.

Usted, su grupo, relaciona la desconfianza en la ciencia con
ser conservador o tener ideología de derecha, no sé en qué
mundo vive cuando afirma que este sentir va unido a pensar
que el VIH se transmite por un beso, argumento que le hace un
flaco favor a la defensa de la meteorología.

En fin, lo anterior se hila con manifestaciones de Juanma
Moreno y Martínez-Almeida por incidencias meteorológicas
acaecidas en Andalucía y Madrid para, al final, concluir con
que la consellera Estarellas minimizó los efectos de la borrasca
Betty, bien sea por motivos ideológicos o para camuflar una
mala gestión.

Yo no sé qué entenderá el proponente por método
científico, yo soy investigadora y la ciencia debe hacerse
continuamente preguntas, su esencia es ser voluble, las teorías
e hipótesis deben ser descartadas gracias a un nuevo avance, a
un nuevo descubrimiento, nada es permanente ni debe ser
considerado fijo e inmutable. La obligación de un científico es
poner constantemente en duda todo. Gracias a eso no seguimos
pensando que la Tierra es plana.

Ahora, vamos a lo importante: ¿cómo no vamos a lamentar
los incidentes y las muertes causadas por una borrasca o
inclemencia meteorológica? ¿Cómo no vamos a apoyar y
reconocer el trabajo de previsión meteorológica realizada desde
la Dirección General de Emergencias e Interior y de agencias
como AEMET? Lo hemos hecho siempre, ¿y ustedes? 

Vayamos a 2018, la torrentada tristemente fue devastadora,
puso de manifiesto el desprecio por el Gobierno del pacto a los
informes y avisos, además de graves debilidades en materia de
coordinación, pese a que el personal de Emergencias se dejó la
vida en ello; y ¿sabe a quién culpó el Govern del pacto la falta
de previsión? A AEMET. Su informe final explicó que el
episodio no se previó por AEMET y que ésta activó la alerta
roja una hora y un minuto después de que el Govern activara el
nivel 2 del Plan de emergencias.

Por si le parece poco, la consellera Cladera recibió, una
semana antes de las inundaciones de Sant Llorenç, un
demoledor informe interno del departamento de Emergencias,
premonición de lo que sucedería siete días después. El informe,
firmado por el jefe de servicio el día 2 de octubre, alertó que
existían deficiencias graves e inadmisibles en el departamento
y una manifiesta carencia de medios humanos, que no permitían
atender con garantías las necesidades de un sistema esencial de
seguridad. El informe denunciaba sistemáticos incumplimientos
de las obligaciones de la administración, ineficiencia del
sistema por falta de voluntad política y una grave inacción por
parte del órgano que ostenta la competencia. ¿Quién confía en
la ciencia, Sr. Bona?

En cuanto a la enmienda presentada al punto 1, obviamente,
lamentamos los incidentes y las muertes causadas por la
borrasca Betty, pero en ningún momento la consellera de
Presidencia minimizó las consecuencias, ni puso en duda los
avisos meteorológicos, lo que hizo desde el primer momento es
ponerse a trabajar y coordinar el magnífico equipo de
Emergencias.

A través de la enmienda al punto 2, ampliamos el apoyo
dado no solo a AEMET sino a todos los implicados en el
servicio meteorológico desde la Dirección General de
Emergencias e Interior.

Y planteamos la enmienda al punto 3 porque consideramos
fundamental la autoprotección y la concienciación a la
población sobre los riesgos y peligros que pueden presentar los
diferentes tipos de emergencias y catástrofes. No solo es
importante recibir los avisos meteorológicos, sino también
concienciar a la población de que adopte una actitud prudente
ante esos avisos y darles pautas de actuación en caso de que se
produzcan. Todo eso se hizo en el último temporal que usted
ahora pone en duda. 

Gracias, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gil. Torn de fixació de posicions. Pel Grup
Parlamentari VOX té la paraula el Sr. Rodríguez, per un temps
de cinc minuts. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, presidenta. Aquí, como siempre, estamos en el
debate habitual, cambio climático, la certeza y el acierto de la
AEMET. Para empezar, como usted bien sabe o como ustedes
bien saben, meteorología y climatología son campos diferentes,
la climatología es un campo que intenta clasificar los diferentes
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tipos de clima que hay en el mundo, a través de un estudio del
mayor número de años posibles de los que se tienen registros,
mientras que la meteorología no es una ciencia exacta, y todo
el mundo sabemos que falla más que una escopeta de feria,
porque es que hasta hay “memes” de como falla el hombre del
tiempo cuando nos dan las previsiones en televisión, no es una
ciencia exacta. Eso para empezar. 

Luego, me hace gracia que pongan ustedes el apoyo a la
labor de previsión meteorológica que realizan agencias
independientes como la AEMET, o sea, ¿la Agencia Estatal de
Meteorología es una agencia independiente? Sí, pues debe ser
como el CIS, igual de independiente que el CIS, es una agencia
estatal soportada con fondos públicos y que, por supuesto, tiene
magníficos profesionales, pero, insisto, es que la meteorología
no es una ciencia exacta, por mucho que ustedes se empeñen
siempre en llevar el debate a lo científico. No, no lo es.

Y en el día en cuestión del que ustedes, porque aquí, en el
fondo, esta PNL lo único que intenta es echar toda la tierra que
puede sobre el recién nombrado director general de
Emergencias, que no hubo la previsión adecuada; por
desgracia, esa tormenta se saldó con dos muertes, muertes fruto
de la imprudencia personal, de la imprudencia personal, de
personas que veían..., de un padre y un hijo que veían como
estaba la mar y que no había las condiciones adecuadas para
salir a navegar en un pequeño velero. Pues, como las hubo
cuando hay bandera roja en una playa, uno no tiene que meterse
en el mar o no se tiene que meter en el mar con un colchón
hinchable, no se debe. Evidentemente, no podemos hacer
responsables a la Dirección General de Emergencias de las
imprudencias que, por desgracia, cometemos en muchas
ocasiones los ciudadanos.

Y que lo hagan ustedes, que llevan a las espaldas los
sucesos de San Lorenzo, es que ya me parece de aurora boreal.
Pero, bueno, estamos acostumbrados a que ustedes ven muchas
pajas en ojos ajenos y jamás vigas en los propios. 

Evidentemente, nosotros, dado el sesgo claramente
ideológico de esta proposición y de lo que ustedes intentan
hacer, que es, no sé, culpar a la derecha, no sé si del cambio
climático, de no hacer caso a la AEMET, de hacerle caso a la
AEMET, de hacerles caso a medias, no acabo de entender el
objeto de esta PNL y nosotros, por supuesto, votaremos en
contra.

Gracias, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rodríguez. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra. Carrió, per un temps de cinc
minuts. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. Només un parell de
consideracions. Els organismes públics són independents per
naturalesa, són precisament els organismes i empreses privades
les que poden fer les prioritats polítiques que considerin
necessàries. Per tant, em sembla una aberració absoluta i una

falta de respecte per les institucions, estiguin governades pels
partits polítics que estiguin governades, que es considerin de
part. Primera.

Segona apreciació que faria, el qüestionament tècnic per
part d'un polític del coneixement d'un professional tècnic és un
indicador fiable de la seva capacitat. 

Tercera. Estic d'acord, i compartesc amb el Partit Popular,
la definició del que és un científic, i jo hi afegiria que
l’obligació d'un científic és qüestionar-ho tot i l’obligació d'un
polític és posar a l'abast dels científics tot el suport i tot el
finançament perquè puguin qüestionar-ho tot. Per tant,
qualsevol política que vagi dirigida en aquest sentit tendrà el
nostre suport.

I llavors és una altra apreciació, la darrera, de la borrasca
del 27 d'agost, no només hi va haver dos morts, en aquell
moment una pastera feia una travessia mortal cap a Cabrera,
arribava a Cabrera aquests dies, i d'aquí hi va haver dues
persones desaparegudes. Per tant, no són dos, com a mínim són
quatre. 

Res pus. En qualsevol cas, li donarem suport. Creiem que
és important que la part tècnica i la part científica sigui
protegida de les tintes polítiques. 

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Procedeix ara la suspensió de la sessió
per un temps de deu minuts, per la qual cosa es demana al grup
proposant si vol una suspensió de la sessió o si podem
continuar.

EL SR. BONA I CASAS: 

 Podem continuar.

LA SRA. PRESIDENTA:

Un cop recomençada la sessió, si així pertoca, intervenció
del grup proposant per fixar la posició i assenyalar si accepta
les esmenes, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. BONA I CASAS: 

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, la veritat és que si el Partit
Popular no ha entès el per què d'aquesta proposició no de llei
és que no han escoltat les declaracions dels seus mateixos
dirigents polítics d'altres comunitats, com les de la mateixa
consellera Estarellas en el Ple del Parlament. 

En tot aquest tema, el que s’ha vist aquí és que hi ha un
brou de cultiu que s'està forjant, s'està generant aquesta
representació social de la degeneració científica fent creure que
li manca consistència. No s’ha parlat de mesures polítiques per
mitigar-ne els efectes, sinó directament de si el pronòstic era
fals, de si les dades no són certes o de si la ciència s'equivoca
o ha d'estar en contínua millora.
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És perillós perquè si s'assenyala tota la investigació
científica serveix per negar altres coses més endavant, en titllar
d’exagerada o falsa la ciència avui, aquí, s'obre la porta a
prendre aquesta drecera més vegades, sempre en funció del que
convingui als nostres interessos, ideologia o identitat. 

Hi ha un fet que ha donat ales definitivament a
determinades actituds, que és la desinformació propagada
deliberadament pels poders econòmics, interessats a soscavar
la credibilitat de la ciència, per cada estudi que advertia de
l'escalfament global, en pagaven un altre manipulat per posar-lo
en qüestió; per cada metge que criticava el tabac, en pagaven
un altre per rebatre’l; són els que se’ls bateja com els mercaders
del dubte. I així s'ha sembrat la percepció que la ciència és
feble, inconsistent, interessada i opinable.

Però la realitat és que la desconfiança conservadora
contemporània cap a la ciència no té res a veure realment amb
la ciència, és un dany col·lateral, un efecte col·lateral de la
desconfiança en les institucions, en els governs. Per tant, per
reconstruir la confiança en la ciència no podem simplement
defensar la ciència com un projecte o demostrar la integritat
dels científics, hem d'abordar i contrarestar les narratives
conservadores predominants que diuen que el Govern frena la
prosperitat i amenaça les llibertats de la gent, que és tot el que
es va dir en aquests casos de borrasques, quan en realitat el que
fa, o el que hauria de fer, el Govern és treballar per sostenir i
distribuir equitativament la prosperitat i protegir el seu poble
d'amenaces greus, com el canvi climàtic.

Creiem que se juga a combatre els científics, fins i tot les
institucions, i aquesta vegada s’ha anat directament contra
l’AEMET, i s’ha d'anar molt alerta perquè es genera una
desconfiança en les institucions, i això és realment perillós per
a la convivència en societat. Creiem que el Partit Popular té un
pacte amb negacionistes de la ciència i de la violència de
gènere i progressivament s’hi està tornant.

Respecte del que s’ha posat en dubte de les prediccions
meteorològiques, sobre si són ciència exacta o no, tenc aquí
davant un gràfic sobre la previsió meteorològica a tres dies
vista, com, per exemple, ha passat de l'any 2001, en què
estaven prop d’un 95% d’encert, a l’any 2017 ja estam en un
97%; si estam a cinc dies vista, hem passat d’un 80% a més
d’un 90%. Per tant, són processos difícils de preveure, només
es poden preveure de forma probable, però dins un interval de
confiança molt ampli sí que es pot preveure el temps que farà.
Llevat que, és veritat, casos com el de Sant Llorenç eren
extraordinàriament difícils de predir per ser fets molt localitzats
i, de fet, s'han posat recursos, per part del govern anterior, per
fer recerca per poder predir amb la màxima antelació possible
fets com els de Sant Llorenç. 

Dit això, no acceptarem les esmenes perquè no veiem
exactament què aporten al contingut de la proposició no de llei,
i, per tant, demanaríem que es votassin els punts originals. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Bona. Acabat el debat, passam a votar la
Proposició no de llei RGE núm. 5936/23. 

Vots a favor de la proposta? 5.

Vots en contra? 7.

Abstencions?

En conseqüència, queda rebutjada la Proposició no de llei
RGE núm. 5936/23, relativa a defensa de la meteorologia. 

2) Proposició no de llei RGE núm. 8650/23, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa a la DGT a
Eivissa.

A continuació, passam al debat de la Proposició no de llei
RGE núm. 8650/23, presentada pel Grup Parlamentari Popular,
relativa a la Direcció General de Trànsit a 'Eivissa. Per a la
seva defensa, per part del Grup Parlamentari Popular, té la
paraula la Sra. Palau, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. PALAU I BONED:

Gràcies, presidenta. Fa anys que l'Oficina de Trànsit local
d'Eivissa pateix una falta de personal, que en els últims mesos
afecta els alumnes i les autoescoles. Aquesta falta de personal
provoca que les autoescoles d'Eivissa i Formentera no puguin
exercir la seva facultat d'impartir de manera professional els
ensenyaments establerts en el Reglament 1295/2003, atès que
el defectuós funcionament de l'oficina impedeix que els
procediments de presentació d'alumnes es produeixin en unes
mínimes condicions de seguretat. 

Aquest fet, provoca que els alumnes d'Eivissa i Formentera
pateixin discriminació, respecte dels alumnes d'altres
províncies a causa de la falta de personal de l'Oficina Local
d'Eivissa i no poden exercir el seu dret d’obtenir el permís de
conduir en igualtat. Aquesta circumstància dona lloc a una
fugida d'alumnes els quals opten per examinar-se fora de l'illa,
situació que els provoca un cost i una incomoditat que no
haurien de suportar en el cas que l'oficina estigués dotada de
personal suficient per atendre les necessitats dels aspirants. 

Aquesta insuficiència de mitjans i falta de recursos ha
provocat un col·lapse que també afecta la resta d'usuaris que
necessiten tramitar un expedient de qualsevol naturalesa i no
poden perquè l'oficina roman tancada, una situació que ha
portat a la desesperació a molts ciutadans i s’ha arribat fins i tot
a plantejar-se motius conflictius amb el personal de l'oficina,
que han rebut insults i amenaces, motiu pel qual han pres la
decisió de no atendre presencialment o sense cita prèvia. De
fet, actualment, l'oficina només obri dos dies a la setmana.

L'Oficina de la Direcció General de Trànsit a Eivissa,
compta amb 15 places de personal i únicament 4 estan cobertes,
circumstància que ha estat també denunciada pels sindicats i
agents socials, sense que fins avui no s'hi hagi posat cap remei.
Es tracta d'un funcionament anòmal, deficient, inacceptable i
negligent, d’una administració pública que ve a discriminar els
usuaris de les illes d'Eivissa i Formentera, en contrast amb
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altres regions d'Espanya, on els usuaris dels serveis reben una
atenció acceptable. 

Per tot l’anterior, el Grup Parlamentari Popular presenta al
Parlament de les Illes Balears l'aprovació de la següent
proposició no de llei. 

El punt 1: “El Parlament de les Illes Balears insta el Govern
d'Espanya a cobrir totes les places vacants de l'Oficina de la
Direcció General de Trànsit a l'illa d'Eivissa, bé siguin
examinadors o personal dedicat a funcions administratives, a fi
de recuperar la normalitat en els servei d'atenció al públic.”

I el punt 2: “El Parlament de les Illes Balears es reafirma en
tot el que es disposa a la proposició no de llei aprovada, per
unanimitat, pel Ple de la cambra, el passat 3 d'octubre del 2023,
relativa a la pèrdua del poder adquisitiu dels empleats públics
de l'administració de l'Estat i la necessitat de fomentar que
Balears es converteixi en un destí atractiu.”

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Palau. Torn de fixació de posicions. Pel Grup
Parlamentari Socialista té la paraula el Sr. Guerrero, per un
temps de cinc minuts. 

EL SR. GUERRERO I MORENO:

Gràcies, presidenta, bon dia, senyores i senyors diputats.
Primer de tot, els anuncio el vot favorable als dos punts de la
proposició no de llei que avui presenta la Sra. Palau, diputada
del Partit Popular d'Eivissa, i la meva solidaritat i empatia per
als afectats. 

He especificat diputada d'Eivissa, perquè és cert que amb la
presentació d'aquesta proposta es veu clarament l'estratègia
comunicativa institucional del PP de l'illa, abans les exigències
anaven dirigides al Govern balear, però, ara, que ja tenen la
presidència del Govern, l'objectiu de les seves crítiques, els
seus comunicats de premsa, les seves iniciatives, passen a ser
al Govern d'Espanya. Es veu que allà on governen funciona tot
perfectament i tot són flors i violes.

En canvi, en el passat no va ser així, no els vàrem escoltar
criticar l’esmentada retallada del Govern central i del Govern
balear, quan estaven presidits pel seu partit, que no fa tant,
sembla que és el pleistocè, però no fa tant, que van ser anys
molts durs per als empleats i els serveis públics.

Per tant, repeteix, aquí l'estratègia és clara i ara toca criticar
el Govern central. I està molt bé ser exigent, però sempre i
governi qui governi. O és que els ajuntaments on governa el PP
tot es fa bé? I al consell, també es fa tot bé? Perquè hi ha
ajuntaments a Eivissa on han governat només vostès en què
diguem que els serveis públics són molt millorables i no els he
n’he sentit dir cap paraula. En canvi, nosaltres donarem suport
a aquesta iniciativa.

Dit això, vull aprofitar la meva intervenció per deixar
constància de com el Govern d'Espanya, presidit per Pedro

Sánchez, a dia d'avui encara reverteix les retallades d’empleats
públics del PP de l'època del Sr. Rajoy. En concret, i pel que fa
a les plantilles de funcionaris públics, passam dels
acomiadaments, també aquí al Govern balear, que hem de
recordar quan acomiadaven sanitaris, i la taxa de reposició zero
de l'època del PP, a una oferta pública d'ocupació rècord amb
el PSOE de Pedro Sánchez. 

Així, doncs, no existeix ni abandó, ni negligència o
discriminació en la gestió del Govern d’Espanya a Eivissa, el
que tenim en el cas concret que ens ocupa en aquesta proposta
és un problema de renúncia de places, perquè, com molt bé
destaca la pròpia PNL en el punt 2, hi ha una necessitat de
fomentar que Balears es converteixi en un destí atractiu. Per
això el Govern d’Espanya ha presentat l’oferta pública
d'ocupació més elevada en la història d'Eivissa, sí, la més
elevada en la història d’Eivissa. Però, si veiem que això no és
suficient, s'hauran de cercar noves fórmules d’atracció per
cobrir aquestes places, però almenys aquestes places ara es
creen i, per això, els votarem aquesta PNL i el punt 1 també a
favor.

M'agradaria tornar a insistir i recordar que el problema de
l'ocupació de places no el té només el Govern d'Espanya a
Eivissa, li passa també al Govern balear, o no té problemes el
Govern de Marga Prohens per cobrir les places de sanitaris a
Can Misses, fins i tot, incorporant nous complements
retributius?

I quin és el problema comú? El que ja hem tractat aquí més
d'una vegada, l’habitatge, acompanyat de l'elevat preu de la
vida de l’illa d’Eivissa. I és aquí on les administracions han de
treballar conjuntament per trobar solucions i, per cert, aquestes
no passen per abaixar imposts, sinó per aprovar iniciatives
d'escut social, que facin la vida a Eivissa més sostenible per a
les famílies i, per tant, l'illa més atractiva per atreure
treballadors. 

Per acabar, i una vegada demostrada la fal·làcia sobre la
falta de compromís del Govern d'Espanya a l'illa d'Eivissa,
només vull tornar reiterar el nostre vot favorable a la proposta
i esperar que entre tots i totes treballem per dotar Eivissa dels
millors serveis públics possibles.

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Guerrero. Pel Grup Parlamentari VOX té la
paraula el Sr. Rodríguez, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidenta. Para empezar, destruir la falacia, de
que el problema es del número de funcionarios, que no ha
dejado de crecer, es verdad, en los últimos años, constatando
que este aumento produce de manera constante una destrucción
de empleos privados. Los estudios hoy en día también nos
dicen que, por cada empleo público que se crea, se destruye un
empleo en el sector privado. Pero es una manera de maquillar
las cifras de empleo y de desempleo. Pero, bueno, a cada uno
lo suyo y lo que sabe hacer. 
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En este caso concreto, el problema, como todos sabemos y
se ha repetido aquí hasta la saciedad, es de los incentivos del
complemento salarial que puedan percibir los funcionarios de
la administración central del Estado, por el hecho de la
insularidad y que en absoluto cubre el hecho de que la vida en
nuestras islas sea más cara que en otros lugares de la península,
y que no son comparables con los complementos que perciben,
por ejemplo, aquellos que van a Canarias o a Ceuta y Melilla.
Esto es un tema que supongo que algún día habrá que encarar,
porque no solo hay una falta de funcionarios en la Dirección
General de Tráfico, la hay en los Cuerpos y Fuerzas de
Seguridad del Estado y, en general en toda lo que depende,
todavía, de la administración general del estado. 

En este caso, como no puede ser de otra manera, nosotros
apoyaremos la proposición no de ley que presenta el Partido
Popular, para intentar dotar de las estas plazas necesarias en la
Dirección General de Tráfico de Eivissa.

Y, también con toda brevedad, para aquellos que son duros
de oídos, nosotros ni negamos el cambio climático, ni la
violencia contra la mujer.

Gracias, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rodríguez. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula la Sra. Carrió, per un temps de cinc
minuts. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. Bé, vagi per endavant, que
donarem suport a aquesta proposició no de llei presentada pel
Partit Popular, perquè l'essència i la base de la problemàtica
que aborda, en aquest cas de la DGT, però es repeteix en molts
altres aspectes, són les dificultats que tenim com a illes, les
dificultats de la insularitat. I aquí hi he afegiré de la doble
insularitat i de la triple insularitat que encara ho agreugen més.

Per tant, creiem que hem de fer polítiques i que aquestes
polítiques han de ser conjuntes i de consens entre tots els partits
polítics, perquè realment són les que donaran fruit i abordaran
perquè això, les problemàtiques que tenim a les Illes com a
territori insular, va molt més enllà d'un posicionament
ideològic. 

La segona precisió que volia fer és a la proposta del punt 2,
que no és que no estigui a favor que s’estimuli a través de
complements els destins d'Eivissa i de Formentera i de
Menorca i de Mallorca per al funcionariat de l'Estat, en absolut,
no és que no hi estigui d'acord, sinó que és fer una mica una
reflexió que vagi més enllà: per una banda, és impossible a dia
d'avui que amb un complement puguis compensar les dificultats
de l'accés a l'habitatge i del cost de vida i fer-ho més extensiu.
Crec que hi ha moltes PNL a aquesta comissió i a d’altres
comissions en què s'ha repetit la demanda que el funcionariat
de l'Estat tengui aquest complement, però, a mi em perdonareu,
però és que som, són i som tots i cadascun dels ciutadans
d'aquestes illes els que patim aquestes condicions. 

Per tant, crec que no hem d'oblidar, i jo animaria a tots els
grups, i MÉS per Mallorca també ho farà, a abordar aquestes
problemàtiques per a tothom; és a dir, el preu de l’habitatge és
un problema per a tothom i l’augment del 17% del cost de vida
és un problema per a tothom, no només per als funcionaris de
l'Estat. No és que hi estigui en contra, només volia fer aquesta
precisió. Donarem suport a aquesta PNL presentada pel Partit
Popular. Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Té la paraula per contradiccions el
grup proposant, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. PALAU I BONED:

Gràcies, presidenta. Bé, jo els volia recordar que el Partit
Popular, durant els darrers anys, en els quals han governat els
governs d'esquerres, el Partit Socialista, ha reclamat
constantment la millora de les condicions de tots els
treballadors i funcionaris públics de l'illa, en general de tot
Balears, però sobretot a l'illa d'Eivissa, que pateixen una
mancança que durant els darrers vuit anys hem estat totalment
oblidats per aquest govern. Fins i tot els record que hem estat
constantment reclamant el plus d'insularitat.

Li record que fins i tot en una ocasió el Sr. Pedro Sánchez
va venir a Eivissa, en una única ocasió, bé, en dues ocasions, i
en les dues ocasions que ha vengut ha anunciat el plus
d'insularitat; i mai no ha arribat. Simplement, bé, es veu que,
com és una cosa que reclamaven tots els eivissencs, doncs,
considerava que ho havia de dir, sobretot quan hi havia una
campanya electoral per davant.

Però, bé, també hem reclamat la millora de les condicions
de l’habitatge de l'illa. 

Sí que és veritat que per a tots els funcionaris públics s’ha
de fer que Eivissa sigui un atractiu perquè puguin venir tots els
treballadors i funcionaris; per això, és veritat que s’han de
millorar les condicions de l’habitatge, i aquest govern, bé, ha
demostrat que compleix la paraula donada, intenta millorar
totes les condicions dels ciutadans: ha  aprovat ja un decret
d'habitatge, un decret de llei d'habitatge, d'emergència
d'habitatge, una baixada d'imposts, hem continuat reclamant el
plus d'insularitat, que fins i tot el vàrem aprovar per unanimitat
al Ple. I això demostra, totes aquestes condicions que nosaltres
reclamam, doncs, demostren que el Govern de l'Estat doncs
s’ha oblidat totalment de l'illa. Pel que veiem el Govern central
no té cap interès pels serveis públics d’Eivissa i podem parlar
d'un estat que tanca portes i deixa persones sense treballar i
usuaris sense atendre. 

Per tant, nosaltres consideram que la resta de grups
parlamentaris doncs agrairíem que suportin aquesta iniciativa,
perquè no podríem entendre, i els ciutadans tampoc, un vot en
contra d'això, que és una millora per a tots els ciutadans. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

 



164 ASSUMPTES INSTITUCIONALS I GENERALS / Núm. 11 / 29 de novembre de 2023 

Gràcies, Sra. Palau. Acabat el debat, passam a votar la
Proposició no de llei RGE núm. 8650/23. 

Vots a favor? 

Per tant, s'entén aprovada per unanimitat.

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 8650/23, relativa a la DGT a Eivissa.

No havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
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